
Az Országos Mezőgazdasági Kiállításon 

Megkezdődtek 
es szakmai napok 

Megnyitása óta nagy tömegek látogatják 
az Országos Mezőgazdasági Kiállítást és 
Vásárt. Vasárnap a délutáni eső ellenére 
rekord forgalma volt a kiállításnak: a szá-
mitások szerint több mint százezer ember 
kereste fel. 

Hétfőn megkezdődtek a mezőgazdasági 
kiállítás dolgos hétköznapjai, a szakmai 
napok, a hazai és nemzetközi jellegű ta-
pasztalatcserék. A tapasztalatcsere-látoga-
tások már 8 órakor megkezdődtek. A 

szakemberek egy népes csoportja a ma-
gyar, a jugoszláv, a csehszlovák, a len-
gyel és az NDK-beli mezőgazdaság kemi-
zálási eredményeit, újdonságait ismertető 
pavilont tekintette meg, s ott vett részt 
konzultáción. Több csoport látogatott el 
a szarvasmarha-, a sertés- és a baromfi-
tartás legkorszerűbb módszereit ismertető 
bemutatóra. Megkezdődtek o gépesítés, a 
termelőszövetkezeti üzemszervezés és 
ügyvitel-gépesítés iránt érdeklődő szakem-
berek megbeszélései is. 

Tovább fejlesztik a falusi 
felvásárlást és ellátást 

A S Z Ö V O S Z elnökének sajtótájékoztatója 
a mezőgazdasági kiállításon 

munkatársunk- lődés nyilvánult meg. A 
fémvázas fóliaház azt bizo-

f Kiküldött 
tói.) 

Tegnap, hétfőn délelőtt az nyitotta, 
Országos Mezőgazdasagi Ki- gáztrágyázás beruházás-
állítás és Vásár SZÖVOSZ munkatöbblet nélkül 
pavilonjának előadótermé- könnyen megoldható, 
ben Szirmai Jenő, az 
MSZMP Központi Bizottsá 
gának tagja, a SZÖVOSZ el 

tenyésztő Szakszövetkezet 
bemutatóján is. Itt a láto-

hogy a szénsavas gatók arról győződtek meg, 
és hogy a korszerű baromfite-
is nyésztés a háztáji gazdasá-

gokban is kifizetődő. Példá-
szerint ul 50 törzstyúk ketreces tar-

tása csupán 3 négyzetméter 
teret igényel, s ugyanannyi 

A tapasztalatok 
100 légköbméterenként ada 
golt 0.5 kilogramm széndioxid 

nöke tartott sajtótájékoztatót dúsítással értékes primőr tojóhibrid éves hozama a 
a SZÖVOSZ VI. kongresszu-
sa óta elért eredményekről, 
a fogyasztási szövetkezetek 
feladatairól. 

növényeink hozama jelentő-
sen növelhető. Ha csupán a 
paprikát vesszük, ez a mód-
szer 83 százalékos többlet 

A tájékoztatót szakmai termést eredményez, 7—10 
bemutató követte. A részve-
vők — a többi között — 
megtekintettek egy szövet- jelentős, 
kezeti fóliabemutatót, ahol Hasznos 
a kiállítás más látogatói ré-
széről is igen nagy érdek-

nappal lerövidíti a tenyész-
időt és a minőségjavulás is 

tapasztalatokat 
szereztek a tájékoztató rész-
vevői a Budapesti Kisállat-

tízezer darab tojást is el-
éri. Látható itt, hogy egy 
gazdasági udvar ideális kis-
állat állománya 10 méhcsa-
lád, 50 tojótyúk, 6 anyanyúl 
és szaporulata, továbbá 20 
pár galamb. A gémketrecek-
ben nevelt jószágok könv-
nyűszerrel tisztán tarthatók 
és kiválóan jövedelmeznek. 

Elutazóit 
a Finn KP elnöke 
Aarne Saarinen, a Finn 

Kommunista Párt elnöke, 
aki a Magyar Szocialista 
Munkáspárt Központi Bi-
zottságának meghívására, 
hazánkban töltötte szabad-
ságát, látogatást tett Kádár 
Jánosnál, a Központi Bi-
zottság első titkáránál. 

A szívélyes légkörben le-
folyt megbeszélésen jelen 
volt Komócsin Zoltán, az 
MSZMP Politikai Bizottsá-
gának tagja, a Központi Bi-
zottság titkára. Eszmecseré-
re került sor a nemzetközi 
helyzet aktuális problémái-
ról és a két testvérpártot 
kölcsönösen érdeklő, más 
kérdésekről. 

Aarne Saarinen vasárnap 
elutazott hazánkból. A finn 
vendéget Gyenes András, az 
MSZMP Központi Bizottsá-
ga külügyi osztályának he-
lyettes vezetője búcsúztatta 
a Ferihegyi repülőtéren. 
(MTI) 

A földművessiövetkezetek eredményei 
és tennivalói 

KGST-szakértők 
megbeszélése 

A KGST építési 
bizottságának közlekedési 
szakértői Pécsett tartják 
egyhetes munkaértekezletü-
ket. Az értekezletnek — 
ame'yen több mint 30 szak-
ember vesz részt — feladata, 
hogy a városrendezéssel 
kapcsolatos közlekedés-ter-
vezési kérdésekben módszer-
tani eljárásokat dolgozzon 
ki. A szakértők e célból ta-
nulmányozzák és megvitat-
ják az ÉM Pécsi Tervező 
Vállalatának a város közle-
kedésével kapcsolatos kor-
szerű számítási és tervezési 
módszereit. 

Sajtótájékoztatója beveze-
tőjében Szirmai Jenő arról 
szólott, hogy a SZÖVOSZ a 

ul utasítás jellegű tervet, 
hanem jórészt maguk hatá-
rozták meg tennivalóikat. A 

kiállításon ízelítőt igyekezett szövetségek munkája a jövő-
adni azokról az eredmé- ben a szaktanácsadás irá-
nyekről, amelyek a falusi nyába tolódik el. A totális 
ellátásban, a boltok, áruhá- irányítás megszüntetése, a 
zak építésében igen számot- szövetkezeti demokrácia ki-
tevőék. Tényekkel támasz-
totta alá, hogy 

a földművesszövetkezetek 
helyiipari tevékenységére 
is nagy jövő vár, 

hiszen az új gazdasági me-
chanizmus serkenti majd a 
különféle kezdeményezése-
ket. 

A földművesszövetkezeti 

szélesítése azt is jelenti, hogy 
érvényesíteni kell azt az el-
vet, mely szerint 

a szövetkezet gazdája a 
tagság. 
— Alapvető feladatunknak 

tartjuk a falusi ellátás meg-
oldását, és azt, hogy ver-
senyképesek legyünk a ke-
reskedelemben — hangsú-

képességű hűtőházak építé-
sét is. 

— Az új mechanizmusra 
való áttérés nem könnyű 
feladat — mondotta végeze-
tül Szirmai Jenő. — Ezeknek 
a problémáknak a kidolgo-
zása most van folyamatban, 
de máris kijelenthetem, 
hogy szakembereink hozzá-
értésével, a tagság támoga? 
tásával megoldjuk a ránk 
háruló feladatokat. 

F. X. I. 

rr 

Urkongresszus 
Nemzetközi űrhajózási 

kongresszust rendeznek Belg-
rádban szeptember 24—30-a 
között az első szputnyik, az 
,ürbébi" felbocsátásának 10. 

évfordulója alkalmából. A 
kongresszuson a világ min-
den részéből'1200 rakéta- és 
űrhajózási szakember vesz 
részt 

vendéglátásról szólva a SZÖ- lyozta Szirmai Jenő. — A 
VOSZ elnöke megállapított szövetségek egyik fő felada-
ta: ta lesz, hogy a szaktanács-

— Vendéglátásunk ma adáson túlmenően segítsék 
már jól reprezentálja a két- e l ő 
ségtelen fejlődést. Az ízlé- az árubeszerzést, 
sesen berendezett vendéglők Erre annál is inkább szük-
országszerte egyre nagyobb ség lesz, mert máris észlel-
vendégsereget vonzanak, s hető, hogy az ipar, főleg ki-
nem kell a kiszolgálás miatt sebb megrendeléseknél, nem 
sem szégyenkezni. szívesen áll szóba a földmű-

A jövőben az a célunk, vesszövetkezetekkel. Ilyen 
hogy tovább bővítsük a értelemben tehát érdekvé-
választékot, _ delmet is jelent majd a szö-

hogy minél több tájjelegű, vetségek szaktanácsadása. A 
speciális étellel és itallal termelőszövetkezetek a jövő-
kedveskedjünk vendégeink- ben bárkivel köthetnek szer-
n e k Azt akarjuk, hogy az ződést, a MÉSZÖV nem mo-
utas mindig tudja, hol ér- nopolkereskedőként áll majd 
dernes megállnia egy kis pi- velünk szemben, hanem 
henőre. Itt-ott kétségtelenül egyenlő partnerként tár-
baj van még a higiéniával gyal. 
és a hűtött ital-ellátással is Mindenesetre törekszenek 
vannak problémák. Ezeket olyan ajánlatokat tenni a 
feltétlenül meg fogjuk szün- termelőknek, hogy azok 
tetni. megtalálják számításukat és 

Ezután az új gazdasági így elsősorban a földműves-
mechanizmus előkészületei- szövetkezeteknek adják el 
vei kapcsolatban hangoztat- áruikat. A SZÖVOSZ amel-
ta: néhány vonása már ér- lett, hogy minden megyében 
vényesült a szövetkezetek- korszerű tranzittelepet épít. 
ben is. Nem kaptak példá- megkezdte a nagy befogadó-

Tudósok a szerves 
vegyipar fejlesztéséért 

A Balatonszéplakon au. laboratóriumaiból, vegyipari 
gusztus 31-én megnyíló 4. üzemeiből mintegy 140 szak-
kolorisztikai szimpozionrói ember találkozik ezen a há-
hétfön a Technika Házában romnapos szimpozionon, 
sajtótájékoztatón számolt be hogy megvitassa a kistételű 
a Magyar Kémikusok Egye- szerves vegyipari termékek 
sülete. A színes anyagokkal gyártásának időszerű felada-
foglalkozó tudománynak, te- tait. Az előzetes felmérések 
hát belorisztikának hazai szerint a szimpozionon tár-
képviselőivel együtt hat or- gyalásra kerülő legidősze-
szág — Ausztria, Csehszlo- rűbb feladatok megvalósítá-
vákia, Magyarország, az sával a szerves vegyipar 
NDK. az NSZK és Jugoszlá- szerkezete már a következő 
via — egyetemeiről, kutató években módosítható. 

Szüretelik a s f a f i c á t 
A dísznövényt külföldre is szállítják 

A szegedi kiskertekben szép szegedi dísznövény a 
megkezdődött a statica szü-
retje. Öt kilogrammos pa-
pírdobozokba csomagolják 
ezt a dísznövényt, mely 
száraz állapotában is — 
csokorba kötve — a leg-
szebb élő mezei virágot; 
pompáját kelti. Eddig már 
tobb mint 30 mázsa stati-
cát szállítottak el Szegedről 
külföldi vásárlók megrende-
léseire. A kerttulajdonosok 
a tavalyi 140 mázsával 
szemben az idén 190 mázsa 
statica értékesítésére szer-
ződtek a Szeged és Vidéke 
Fogyasztási, Értékesítési 
Szövetkezettel. A nemzetkö-
zi kereskedelem azonban 
most még többet is szíve-
sen átvenne. A 16 forint 
körüli kilogrammonkénti 
egységárakban jól megtalál-
ják számításaikat a kerttu-
lajdonosok, hiszen az egy 
holdra vetített átlagtermés 
30—40 mázsa között válta-
kozik. 

Az eddig befutott megren-
delések zöme Bécsbe, Bern-
be, a Német Szövetségi 
Köztársaság különböző vá-
rosaiba szólnak. Szívesen 
vásárolják a szegedi stati-
cát a Német Demokratikus 
Köztársaságban is. Elindul 
hamarosan egy nagyobb 
szállítmány a svédországi 
Mainőbe továbbá Európa 
számos városába szólnak 
még diszpozíciók. Az idén 
mutatvány kollekciót kér-
tek a szegedi staticából az 
Amerikai Egyesült Álla-
mokba is, s bizonyára ez a 

ízlését tengeren túli vevők 
is megnyeri. 

A nagy érdeklődés szép 
jövőt jósol ennek a Sze-
geden oly sokszor lebecsült 
dísznövénynek. Érdemes te-
hát a kultúráját felkarolni. 

Cs. J. 

Szakmunkásképzés 
- maisai szintűn 
Csökken a „jó kezű" mindenhez értő szakmunkások 

száma. Egyre kevesebben vannak, s most — némi 
joggal — sokan "már attól tartanak, hogy a fiatalok végleg 
eltűnnek majd az utánpótlás tagjai sorából. S még jó, ha 
csak ezek a mindenhez értő, nagyon ügyes mesterek tűn-
nek el; de holnap már egyszerűen a Mesterség rutinjával 
rendelkező ifjú szakemberek is eltűnhetnek, vélik egye-
sek. 

Nem hinném, hogy manapság ne kerülnének ki ügyes 
kezű mesteremberek a fiatalok közül. A fokozott aggoda-
lomra viszont az adott látszólagos okot, hogy rövidesen 
bevezetik az emelt szintű szakmunkásképzést. Ez — sok 
minden más mellett — annyit jelent, hogy a Munkaügyi 
Minisztérium intézeteiben általában több lesz az elméleti 
órák száma, kevesebb a gyakorlaté. így például a gépal-
katrész és szerelés elméleti tantárgyát valamennyi gép-
gyártó szakmában tanítják majd. Hasonlóképpen minden 
ipari jellegű tanintézetben elektrotechnikát is kell tanul-
niok a fiataloknak. Valamelyest növekszik az úgyneve-
zett közműveltségi tárgyak — tehát magyar nyelv és iro-
dalom és a matematika — óraszáma is. Ennek megfe-
lelően a műhely- és üzemi gyakorlatok ideje — különbö-
ző mértékben csökken. A szakmunkásiskola után viszont 
nem kell elölről kezdeni a tanulást az érettségihez: tehát 
megszűnik az iparitanuló-képzés zsákutca jellege. Mert 
eddig, az iparitanuló-képzés során „áttanult éveket" nem 
ismerték el, ha tovább akart tanulni a fiatal szakmunkás. 
Ezután — az alaposabb elméleti képzés eredményekép-
pen — olyan tanfolyamon vehet részt a továbbtanulni vá-
gyó fiatal, amely két év alatt érettségihez juttatja. Heti 
tizenhat órát kell itt tanulni, s ebből tizenhárom órát 
szakmai, elméleti ismeretekkel foglalkoznak, három órát 

állandó pedig ismét közművelődési tárgyakra fordítanak. 
Szép, szép — válaszolhatják erre gyárakban, üze-

mekben — csak ezután ki fog dolgozni? Amúgy hagyo-
mányosan: a maga két kezével? A válasz bizony nem is 
olyan egyszerű, mert az igaz ugyan, hogy a fiatal munkás-
kezek adottak, de mi lesz akkor, ha ezek a kezek nem 
„szoknak" a munkához? 

Először is le kell szögezni, hogy azért továbbra is 
járnak majd tanműhelybe, üzemi gyakorlatra ezek a fia-
talok — csak valamivel kevesebbet, mint korábban. Hi-
szen a heti négy nap továbbra is arra való, hogy gyakor-
lati foglalkozásokon vegyenek részt. A manuális, tehát az 
effektív kézi munkára való előkészítés eddig a szakmák 
többségében a képzési idő nyolcvan százalékát tette ki. 
Most, némi eltéréssel, általában hatvan százalék marad a 
munkafolyamatok gyakorlására; ez az idő elegendő lehet 
egy-egy szakma megtanulásához. 

Másodszor egy világjelenségre kell felhívni a figyel-
met. Manapság egy szakmunkásnak legalább tízévenként 
ismét és újra meg kell tanulnia a saját szakmáját. Nem 
mindent, de nagyobbrészt éppen azokat a reflexeket, be-
idegződéseket kell újakkal felcserélnie, amelyek a gyakor-
lati munkából adódnak. A technika mai tempója mellett 
legalább tízévenként — van, ahol gyorsabban — elavul-
nak a gépek, berendezések, a kiszolgáló eszközök, s újak-
kal kell felcserélni azokat. Az új fogásokat, munkafolya-
matokat, technológiát pedig meg kell tanulni. Ez a fej-
lődés egyre inkább kikapcsolja a kezet, s egyre jobban 
igénybe veszi az agyat. Közismert igazsága fejlődő szá-
zadunknak, hogy fokozatosan változik az ipari munka jel-
lege. Indokolt tehát, hogy ebből a megfelelő tanulságokat 
az ipari szakoktatás is levonja. 

Végül még egy fontos körülmény. A világon mindenütt 
nagy gondot okoz, hogy a túlságosan specializálódott szak-
képzés miatt egy-egy szakmunkás nehezen mozog a szak-
mán belül is, hiszen speciális szakképzettsége erősen köti 
egyes technológiákhoz. Most azonban nálunk is áttérnek 
a szakmunkásképzésnek egy olyan formájára, amely nem-
csak egyetlen, hanem bizonyos szakmacsoportokhoz ad 
alapképzést, s így már az indulásnál, de később is, köny-
nyebb munkahelyet találni, vagy változtatni az ifjú szak-
munkásnak. Az ilyen elképzelés természetesen nagyobb el-
méleti tudást követel, s ez már önmagában is indokol-
ja az oktatási arányok megváltoztatását. Mindenki tudja 
például, hogy egy mérnök az egyetem után sok mindenhez 
ért általánosságban, mégis bele kell tanulnia egy adott 
munkahely speciális feladataiba. Valami ilyesmiről van 
szó a szakmunkásképzésben is. 

BERNÁTII LÁSZLÖ 

A z Auróra-akció 
Az Úttörőszövetség megyei 

elnöksége a múlt hét máso-
dik felében továbbképző tá-
borozásra hívta össze Sze-
ged, Hódmezővásárhely, Ma-
kó, Szentes város és a já-
rások úttörőcsapat-vezető 
tanárait az újszegedi KISZ-
táborba. A mintegy száz ne-
velő, akiknek többsége már 
több évet töltött a gyermek-
mozgalom irányításában, is-
merkedett meg az új felada-
tokkal, s közben, a nyári 
pihenés és a munkás tanév 
közötti átmenetként, újra-
próbálta azokat a játékos 
foglalkozási formákat is, 
amelyek alkalmazása az út-
törő nevelő munkában szép-
pé. emlékezetessé és ered-
ményessé teszik a gyerekek 
mozgalmi életét. 

A már egy éve folyó, a 
Vörös zászló hőseinek ut-
ján mozgalom utolsó nagy 
akciója, az Auróra-akció ke-
rül a következő hónapokban 
az úttöróélet előterébe. 

ben lesz, nagyszabású út-
törőjáték keretében. Az ün-
nepi alkalmat a televízió is 
közvetíti szeptember 3-án, 
vasárnap délelőtt A közve-
títést minden úttörőcsapat-
nál közösen nézik végig a 
csapat aktivistái, az őrsök 
pedig egy-egy őrsi tag la-
kásán gyűlnek össze erre az 
alkalomra. Részt vesznek az 
akció indító ünnepségén a 
szegedi és Csongrád me-
gyei úttörők is, kiváló út-
törőmunkát végző pajtások, 
akik együtt utaznak Győr-
be. 

Az akciót befejező ünnep-
ségek gyújtópontjába. 
Moszkvába is eljut minden 
városi, járási elnökségtől 
egy-egy úttörőküldött. Sze-
gedről a Madách-úttörőcsa-
pat egv tagja lesz jelen a 
mintegy hétezer szegedi út-
törő képviseletében a szocia-
lista világ fővárosában a 
forradalom nagy ünnepén. 

o r . , . „ „ „ , , , . E nagyszabású feladatok 
amelj ben a gyerekek reszt előkészítésén kívül a csapat-
vesznek az Októberi Fórra- , F 

X/OnoT/s l r 1.'. *. dalom ötvenedik évforduló-
jának méltó megünneplésé-
ben. Az akció indítása Győr-

vezetők továbbképző táborá-
ban megrendezték az új 
tanév első jubileumi hadijá-

tékát, az Auróra-akció elő-
estéjén. A nyolc nevelő-
őrs nagy lelkesedéssel járta 
végig a kijelölt terepsza-
kaszt, oldott meg meglepe-
tésszerű feladatokat, adott 
választ a forradalom és a 
szovjet állam történetével 
kapcsolatos kérelmekre és 
végül ünnepélyesen meg-
koszorúzta Október hőseinek 
emlékművét, amelyhez a 
díszes koszorút is maguk 
készítették. A verseny ki-
lenc állomáshelyén a me-
gyei úttörőmozgalom városi 
és járási titkárai értékelték 
a résztvevők eredményeit. 
A versenyből Szeged város 
csapatvezetőinek Kalóz őrse 
került ki győztesen. 

Joó Ferenc megyei úttörő-
titkár, táborvezető a tábor 
zárásakor kifejezte azt a 
meggyőződését, hogy az 
Auróra-akció és az azt kö-
vető időszak újabb fellendü-
lést jelent majd az úttörő-
csapatok életében, úiabb se-
gítséget nyújt az általános 
iskolákban végzett nevelő 
munkához. 

Fejér Dcncs 
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